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ZPRÁVA FARÁŘE

Už je to víc jak rok, co je život našeho sboru až na několik loňských letních měsíců pozname-
nán nouzovými opatřeními.  Přesto máme důvod k vděčnosti. Protože při celkovém ohléd-
nutí byl i přes ta stále se měnící omezení život sboru docela pestrý a čilý. 

Nejdřív trochu statistiky. O dva členy vloni narostl sbor křtem a o tři přístupem, celkem tedy 
o pět. Sedm členů sbor naopak pozbyl úmrtím a tři stěhováním. Největší úbytek 110 jsme 
zaznamenali dlouhodobou revizí kartotéky. V tom jsou zahrnuti jednak ti, kdo už nechtěli být 
dál vedeni jako členové sboru a také „nezvěstní“, ale rovněž velký počet tzv. neaktivních 
členů. Ke konci roku 2020 měl tedy náš sbor 423 členů. Z toho 38 do 15 let, 42 od 16-25 let, 81 
od 26-45 let, 103 od 46-56 let a 156 nad 65 let. 226 členů má hlasovací právo (aktivní). 341 
členů evidujeme s povinností platit salár, ovšem jen 163 salár vloni zaplatilo. Sboru ale taky 
přispělo mimo salárníky 33 dárců.

I přes výrazná a často se měnící omezení počtu přímých účastníků bohoslužeb, jsme slavili 
bohoslužby každou neděli a na církevní svátky. V DPS v Otrokovicích jsme se žel mohli setkat 
k bohoslužbám pouze třikrát (prům. účast 8). Při bohoslužbách bez omezení počtu ve Zlíně 
průměrná účast mírně klesla na 83. Díky pravidelným a velmi kvalitním online přenosům ale 
účast na našich bohoslužbách výrazně přibyla. Protože je možné shlédnout bohoslužby 
i biblické hodiny i zpětně ze záznamu, pohybuje se shlédnutí bohoslužeb průměrně kolem 
200. Podobně je tomu s online biblickými hodinami, při kterých střídáme oddíly ze Starého 
a Nového zákona, a kde je celková účast shlédnutí přes 50. Od Vánoc míváme častější vyslu-
hování večeře Páně, jednou za dva týdny, aby se mohlo více účastníků bohoslužeb během 
omezení vysluhování zúčastnit. To je jeden z přínosů doby omezení, protože jsme si uvědo-
mili, že večeře Páně k bohoslužbám organicky patří a že její častější přijímání je pro nás 
dobré. 



Dokud to bylo možné, konaly se bohoslužby v DPS na Burešově a v Naději na J. Svazích. Nej-
víckrát jsme se scházeli i přes různá omezení k bohoslužbách v otrokovické Naději, naposle-
dy nám k tomu propůjčili i katolický kostel. I s omezením se konaly taky ekumenické boho-
služby na svatodušní a 1. adventní neděli a letos v rámci Týdne modliteb za jednotu křesťanů 
v lednu. V lednu se také konaly v našem kostele modlitební večerní bohoslužby v rámci 
Aliančního týdne modliteb. Při bohoslužbách nám zase několikrát posloužila seniorátní 
farářka J. Michnová a předčitatelé P. Balusek, J. Vlček a M. Růžička. Martin Růžička ukončil 
tříletý vzdělávací kurz na výpomocného kazatele a při výročním shromáždění vloni byl povo-
lán k této službě a doporučen k ordinaci.

Ke konfirmaci se vytrvale připravují – teď už dlouho 
online – Kryštof Růžička, Anežka Růžičková a Elisabeth 
Běhalová. Konfirmační slavnost plánujeme zatím 
na neděli 13. června. Vykonal jsem vloni 7 svateb, letos 
už 2, v naprosté většině párů z necírkevního prostředí 
a jen 1 svatba byla v našem kostele. 7 dalších je už naplá-
nováno do října. Pokřtěni byli vloni Martin a Robert 
Juráskovi (otec a syn), letos bylo požehnáno Josefínce 
Kováčikové. Ke křtu se teď připravují dva dospělí, Roma-
na Antlová a Jaroslav Effenberger, klienti otrokovické 
Naděje, a rodiče Zuzanky Viceníkové a Johanky Jůzové.  Ke křtu se taky připravujeme s 11-ti 
letým Samuelem Trojanem. K biblickému vyučování s průměrně 8 dětmi jsme se ještě, dokud 
to šlo, sešli 17x. Mám zprávy, že už to dětem hodně chybí a moc se těší, až se zase budeme 
moci setkávat. Je moc dobře, že se děti setkávají pravidelně už nějakou dobu při online 
nedělních školách. Poděkování za to patří Janině Zemanové, Magdě Mückové, Pavle Davido-
vé, Janě Žampachové a Katce Pivoňkové. Pouze dvakrát se vloni mohlo uskutečnit setkání 
střední generace nazvané Čaj o páté. 

O všech dalších aktivitách v našem sboru se dozvíte z dalších zpráv této Výroční zprávy. Mys-
lím, že celá zpráva až překvapí, co všechno jsme mohli dělat, jak velký prostor milosti a spolu-
práce nám byl otevřen. Patří k tomu zmínit i fakt, že jsme přes konkrétní presbytery i další 
členy sboru výrazně zapojeni i do nadsborové angažovanosti. S Janinou Zemanovou jsme 
členy synodem zřízené komise pro přípravu rozhovoru s gayi a lesbami. Janina Zemanová je 
také členkou Oblastní pastýřské rady III. Martin Růžička je v ní náhradníkem za právníky. 
Pavel Balusek je administrativním a pastoračním pracovníkem Východomoravského senio-
rátu na 0,25 úvazku. Je taky druhým náhradníkem Církevní pastýřské rady. Ondřej Zeman, 
student bohosloví, je předsedou Seniorátního odboru mládeže. Ladislav Moravetz celocír-
kevním kantorem pro zpěv a církevní hudbu. Presbyterka Kamila Nečasová je aktivní 
náhradnicí v seniorátním výboru. Je dobré, abychom i tohle věděli a vážili si živého prostředí 
zlínského sboru a ochoty a služby konkrétních lidí.

Jak už jsem psal ve Velikonočním sborovém dopisu, po 15 letech služby v našem sboru končí 
k 31.7.2021 doba mého povolání do služby zlínskému sboru. Rozhodli jsme se s manželkou 
k 1.11.2021 odejít na nové místo, do sboru v Brandýse nad Labem. Jedním z důvodů našeho 
rozhodnutí je přiblížení starým rodičům a široké rodině, která žije v Praze. Na dobu 3 měsíců 
mezi ukončením mé služby tady a nástupem v Brandýse jsem byl mimořádně ještě jmeno-
ván synodní radou farářem zlínského sboru. Začal nesnadný proces loučení, ztěžovaný ještě 
stávajícími omezeními. Jsem ale rád, že přes oboustranně velmi nesnadnou situaci, do které 
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se tímto krokem dostaneme, vnímám naprosto převažující pochopení a podporu ze strany 
staršovstva i členů sboru. A velmi rád jsem taky za to, že se staršovstvo zodpovědně a roz-
hodně pustilo do hledání mého nástupce. Více o tom ve zprávě Janiny Zemanové. Ty tři roky 
do jeho případného příchodu nebudou snadné. Ale spolu s naším staršovstvem věřím, že se 
na tak kvalitního kazatele a pastýře vyplatí čekat. A že s pomocí administrátora, ochotných 
kazatelů, a hlavně aktivních a vzájemně si pomáhajících členů sboru, se to dá zvládnout. Věří-
me přece, že sbor patří dobrému Pastýři, kterému na něm záleží a nepřestává se o něj ze své-
ho milosrdenství dobře starat. 

S touto důvěrou a nadějí se ohlížím za uplynulými společnými roky i vyhlížím ty přicházející. 
Píšu proto tuhle poslední zprávu jako místní farář ne se smutkem, nýbrž s velkou vděčností 
za vše, co nám bylo z Boží dobroty a milosti dáno společně prožít, sdílet, udělat i zvládnout. 
Pánu Bohu dík a chvála!

     Petr Pivoňka

ZPRÁVA KURÁTORA 

V loňském roce se díky mimořádným opatřením staršovstvo scházelo sice pravidelně, ale 
většinou online. Presbyteři se převážně zabývali záležitostmi ovlivňujícími chod sboru 
v době pandemie, hodnocením proběhlých akcí i plánováním akcí budoucích. Členové star-
šovstva dále schvalovali záměry z jednání jednotlivých komisí (zejména hospodářské, 
finanční, dárcovské a křesťanské služby), a také diskutovali o aktuálních otázkách církve. 
Snahou presbyterů bylo reagovat na podněty našich členů a podporovat aktivity sboru, 
za nimiž stojí obětavá a často náročná práce jednotlivců a skupin. 

Bratr farář Petr Pivoňka oznámil, že k 1. 11. 2021 ukončí 
své působení v našem sboru. Z celého srdce mu děkujeme 
za práci, kterou vykonává, dělá svědomitě a pečlivě. 
Se sborem žije a spoustu úkolů vykonává nad rámec svých 
pracovních povinností. Jeho kázání bývají posilou i inspi-
rací nám všem. Nyní staršovstvo stojí před nelehkým úko-
lem výběru nového kazatele. Zajistit chod sboru před jeho 
příchodem a připravit se k novým volbám staršovstva 
v březnu 2022.  

Pestrý příběh roku 2020 nás přiměl ptát se, co je pro nás důležité, kam směřuje náš sbor, jaké 
jsou naše postoje a priority. Na závěr mi dovolte poděkovat všem, kteří se na životě sboru 
podílejí. Jejich práce tvoří náš sbor, místo, kde můžeme sdílet naši víru, místo, kde se snažíme 
věnovat věcem podstatným a zejména místo, kde se můžeme sejít v Jeho jménu, aby On 
mohl být uprostřed nás. 

Vážené sestry a bratři, závěrem této zprávy vám jménem staršovstva děkuji za všechny pří-
spěvky a dary, které jste v uplynulém roce věnovali našemu sboru a na ostatní sbírky. Díky 
vaší obětavosti jsme mohli splnit všechny povinné odvody, odeslat celocírkevní sbírky vyhlá-
šené Synodem, přispívat potřebným v našem sboru i mimo něj a zajistit běžnou údržbu kos-
tela a fary. Chci vás ujistit, že všechny vaše příspěvky a dary jsou využívány zodpovědně 
a účelně.

                                                                                                                                      Daniel Tymonek
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NEDĚLNÍ ŠKOLA

V roce 2020 v obou nedělních školách vyučovalo 7 sester. Přestože větší část roku nebylo mož-
né setkávat se s dětmi osobně, stihli jsme na začátku roku dokončit lekce o modlitbě Otčenáš 
a pokračovali jsme tématem Apoštolské vyznání víry. V březnu vládní nařízení přerušila i naše 
osobní setkávání v nedělní škole. Neuskutečnily se tak ani některé tradiční akce např. herní 
odpoledne s přespáním dětí ve farní klubovně. V září jsme se však s novou nadějí a velkou 
radostí začali znovu osobně scházet s dětmi nad kapitolami z katechetického cyklu Církevní 
rok. Vzhledem k tomu, že od poloviny října nastaly opět nepříznivé okolnosti a musel být 
omezen počet účastníků při bohoslužbách a náboženských akcích, přestaly se konat i lekce 
nedělního vyučování a neuskutečnily se ani tradiční předvánoční akce s rodinami, např. Per-
níčkování a nácvik dětské vánoční hry. Dětem jsme místo toho začali připravovat na poslední 
adventní neděli vánoční venkovní rodinnou hru „Expres do Betléma“. I tato ale musela být 
nakonec zrušena vzhledem k vyhlášení nejvyššího stupně indexu rizika. Koncem listopadu 
jsme rozjeli "Nedělní školu ON-LINE". Začali jsme pozitivní lekcí „O zabezpečení života“ a tím 
se obnovil i život naší nedělky, přestože jen skrze monitory. Jakmile byly překonány naše 
počáteční technické neznalosti, začali jsme se setkávat touto cestou každou neděli po boho-
službách převážně s dětmi školního věku. I když spojení nebylo vždy dokonalé, byly jsme 
pokaždé vděčné za tuto možnost se s dětmi vidět, zamyslet se nad biblickými tématy a spo-
lečně si popovídat.

       Jana Žampachová a Magda Mücková

MLÁDEŽ 

Od března minulého roku se naše mládež setkávala jen velmi málo. Podíleli jsme se na pří-
pravách příměstského tábora, kterého jsme se v červenci také účastnili. Vzhledem k situaci 
a opatřením jsme během roku měli jen pár online schůzek a doufali, že se uvidíme alespoň 
na Vánoční mládeži, což se nakonec povedlo. Ke konci roku jsme také každý přispěli k tvorbě 
dvou prezentací, ve kterých jsme sdíleli videa, fotky, verše z Bible a další kreativní nápady 
každého z nás. I díky tomu se naše mládež v tomto nelehkém roce nějakým způsobem pro-
pojila.

                      Aneta Hrbáčková

ZA OLYMPIJSKÝM OHNĚM

V létě jsme již potřetí měli možnost uspořádat příměstský 
tábor pro 25 dětí ze sboru a sociálně znevýhodněných 
rodin. Zatímco COVID narušil čtyřletý cyklus a znemožnil 
konání Olympijských her v Tokiu, nás nezastavil. 

Na školním hřišti na Slovenské složili borci a borkyně 
ze čtyř zemí v pondělí 13. července 2020 slavnostní slib 
a zapálili olympijský oheň. Pod vlajkami svých vlastí 
a v národních dresech se pustili do týdne plného zápolení. 
Pět dní jsme budovali týmového ducha i posouvali své 
vlastní limity, cvičili tělo i duši, pracovali na své vytrvalosti i sebekázni a samozřejmě hráli fér. 
Kromě klasických disciplín jsme porovnávali své schopnosti i v netradičních či paralympij-
ských disciplínách. 
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Uprostřed sportovního klání jsme opustili naši olympijskou vesnici a tužili svaly i charakter 
v Galaxii. Večer jsme podruhé zapálili oheň, tentokrát táborový. Za soumraku vyrazili na noč-
ní hru a na závěr fascinovaně sledovali ohňovou show. Přespání na galaktických atrakcích je 
už tradiční a velmi oblíbenou součástí našich táborů. V pátek jsme, také již tradičně, pozvali 
rodiče do malého sálu, abychom se s nimi podělili alespoň o některé z krásných zážitků

                          Pavla Davidová

MODLITEBNÍ SETKÁNÍ

Už na mém prvním modlitebním setkání jsem byla příjemně ohromena. Líbil se mi průběh: 
milé popovídání, sdělení zajímavých informací, zazpívání písní ze zpěvníku Svítá za doprovo-
du kytary, a samozřejmě modlitby jednotlivé i společná.  Co mne velmi zaujalo, bylo to, že 
přítomní postupně uváděli jména nemocných nebo jinak trpících či strádajících osob, 
za které je třeba se pomodlit. Připadalo mi to nesmírně dojemné, ušlechtilé, lidské a krásné.

Tehdy jsem ovšem ještě netušila, že zanedlouho takovou modlitbu budu sama potřebovat. 
Jednoho zářijového úterý jsem se totiž ocitla v nemocnici, v den před docela vážnou operací. 
Mé myšlenky byly plné úzkostí a obav. Ale večer všechen strach zmizel, vystřídalo jej zklidně-
ní a přesvědčení, že všechno dobře dopadne. Nejvíc pomohlo vědomí, že bratři a sestry si 
na mne vzpomněli a zahrnuli mne do přímluvných modliteb. Znáte hezčí pocit?    

Od té doby se zúčastňuji pravidelně a ráda těchto modlitebních schůzek. Dávají mi mnoho 
dobrého. Je úžasné prožívat ten pocit sdílení, jednoty a propojení Duchem svatým. Vždyť 
modlitba, zejména společná, nám dodává podporu, sílu a povzbuzení do dalšího života.  

 Těším se, až se modlitební skupinka bude moci zase setkávat na faře, nejen online. 

                                  Lidmila Gregorová

BOHOSLUŽBY V NADĚJI OTROKOVICE

Nic nás neodloučí od lásky Kristovy - ani covid, ani žádná jiná překážka. Ježíš k nám přichází 
ve svém slovu, v písničkách, ve vzájemném sdílení a pomoci. A tak to bylo i v roce 2020 
s bohoslužbami v Naději.  Když se za tím rokem ohlédnu, musím žasnout, jak Bůh v Naději 
působil. Jak přicházela různá opatření, vždy s nějakým zákazem se našla i cesta kudy dál. 
Takže bohoslužby bez přerušení probíhaly pravidelně celý rok, dokonce někdy i více než 1x 
měsíčně. A nikdy nechybělo ani divadlo. Když jsme se nemohli sejít všichni osobně, boho-
služba proběhla přes skype, abychom se navzájem slyšeli a biblický příběh jsme zahráli 
pomocí loutek. Jak to počasí dovolilo, začaly probíhat bohoslužby venku na zahradě 
a na zimu jsme se přesunuli do společenské místnosti na vile.  No, a to u toho už vždycky byli 
i živí herci. Nemůžu jinak než chválit Boha za to, jakou úžasnou atmosféru nám vytvářel. Jak 
jsme do chval mohli dát celé srdce, zapojit ruce při tleskání a někteří vlastně celé tělo.  A jak 
Bůh u toho proměňoval nás samotné. Tak například jedna klientka nechtěla nikdy jít do kos-
tela, vždy ji to hrozně rozrušilo a hodně se zaobírala jen sama sebou. Pak se začala ale boho-
služeb účastnit jako pozorovatelka, chvíli vydržela sedět, ale pak se rozplakala a odešla. 
Důvod jejího pláče se zase točil jen kolem ní. Při jedné bohoslužbě, když takto odešla plakat 
jsem se jí zeptala, proč pláče a ona odpověděla: „kvůli těm, co nemají rodinu“. Teď už je 
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s námi na bohoslužbách pravidelně. Dokonce se zapojila do divadla a když si říkáme za co se 
modlit, tak myslí především na druhé. Neuvěřitelná změna. A aby toho nebylo málo, tak 
mohu zakoušet, že klienti po bohoslužbách opravdu touží. Sotva jedna skončí, už se mě ptají, 
kdy bude další a jaký příběh budeme v divadle nacvičovat. A taky, jestli bych se s nimi mohla 
pomodlit. To vlastně teď už s některými děláme pravidelně. Chuť modlit se mají stále. Takže 
nejde mi než žasnout, děkovat a chválit. A ještě jedna velká radost, kterou naše setkání přine-
sla. Romana a Jarda začali letos s přípravou ke křtu. Na obou je vidět, že po společenství víry 
touží. Jarda mě vyzývá ke společným modlitbám u jídla, Romana touží spíš po soukromé 
modlitbě. Oba se ptají a chtějí být v projevech víry aktivní. 

   Lucie Dubínová

BIBLICKÁ SETKÁNÍ „U VLČKŮ“

Nosil by Ježíš roušku? Máme jistotu spasení? Laskavá atmosféra sdílení, hloubání a zvídavos-
ti nás ne jednou vyvádí z našich představ, jednoznačných odpovědí a rychlých úsudků. 
Pod Petrovým empatickým vedením můžeme společně diskutovat a hledat správné odpově-
di na mnoho podobných otázek ne myšlením, ale vírou.  

Začátkem října 2020 jsme se ještě mohli setkat osobně u nás na Mokré, další setkání však už 
musela probíhat přes PC. Přestože se vzájemné naladění a rozhovory zdály být ze začátku 
ve virtuální formě těžko realizovatelné, nakonec vše funguje dobře a ze setkání si odnášíme 
radost, inspiraci i víření ve vodách naší víry. A srdečně vás k tomuto víření zveme :).

Biblické v tuto chvíli probíhají přes Zoom 1x za měsíc až dva, jak se podaří, od 17 hodin. Jakmi-
le to okolnosti dovolí, budeme se opět setkávat osobně. Už se na to těšíme! 

      Jitka Barboříková – Vlčková

SKUPINKA ŽEN U RŮŽIČKŮ 

Tak jak byl tento rok specifický ve všech oblastech, tak tomu bylo i na skupince žen. Scházíme 
se již mnoho let v pátek v 17.00 hodin a střídáme se v různých programech, modlitbách a sdí-
lení. Nikdy v minulých letech nebyla skupinka tak pravidelně jako v roce minulém. Vzhledem 
k tomu, že většinu roku odpadly všechny možné aktivity, tak jsme měly v pátky čas a scházely 
jsme se online zcela pravidelně. V online režimu je setkávání trochu omezené, ale i tak se nám 
daří vzájemné sdílení. Většinu roku jsme probíraly knihy Anselma Grüna, prokládané různými 
jinými tématy. Prožily jsme vyslyšení mnoha modliteb, vzájemnou podporu při složitých 
událostech v rodině, povzbuzovaly se v době karantény či nemoci. Taky se nám podařilo zor-
ganizovat občerstvení pro zaměstnance ARO jednotek covidových oddělení. Pro mne osob-
ně je páteční skupinka místem kde mohu spočinout, načerpat, příjemně si promluvit a cítit, 
že uprostřed toho je Bůh. 

                                 Martina Růžičková

EVANGELICKÝ CHÓR ZLÍN 

V uplynulém období jsme toho moc spolu nenazpívali. Tato covidová bída kromě jiných věcí, 
které napáchala, zasáhla církevní hudbu přímo do jejího životního nervu: neumožňuje setká-
ní zpěváků, čímž paralyzuje aktivitu sborového zpěvu. Již dlouhou dobu jsme prakticky 
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nefunkční. Dlouhodobá neúčast pěveckého sboru při bohoslužbách, narušení kontinuity 
pěstování vícehlasu, omezený počet účastníků bohoslužeb, redukce forem liturgicko-
hudebních projevů, kolísavá kvalita hudební stránky bohoslužeb při online vysílání – to, vše 
bude mít nějaký dopad na kulturnost církve. Nemáme jinou možnost, než trpělivě čekat 
na časy, kdy se bude společenský život vracet do normálu. Snad se jich dočkáme. Jelikož neví-
me, jak dlouho tento půst bude trvat, a říká se, že pěvecký sbor stárne se svým sbormistrem, 
tak jsem jsi už nyní objednal německou příručku „Seniorenchorleitung“, která důkladně 
podává informace o tom, jak řídit seniorské těleso. Moje známá kolegyně z Bavorska, která 
měla být hostem na letošním únorovém sbormistrovském kurzu v Sola gratia, mi napsala, že 
v této společenské krizi „se vytrácí mnoho lidskosti“. Mnohým dochází trpělivost, klesá moti-
vace, a kdoví co ještě… Martin Luther v jeho spisech uvádí, že „hudba panuje v časech poko-
je“. V časech nepokoje společenská dimenze hudby se nenaplňuje. Zpěváci a hudebníci, 
v takové době, pokud nepropadli destruktivním silám, mohou v hudbě objevovat především 
její autoterapeutickou dimenzi a snažit se o to, aby neztráceli fascinaci z oboru. To, co se sta-
lo s naší civilizaci, je těžká zkouška, která způsobuje různé ztráty a může leccos poničit. Dotý-
ká se to různých odvětví a postihuje to všechny generace. S tímto fenoménem se musíme 
nějak konfrontovat a snažit se mu čelit.  

 Ladislav Moravetz, sbormistr ECHO Zlín

HLEDÁME FARÁŘE, ZN.: SBOR ČCE ZLÍN.

To, že Petr Pivoňka v listopadu 2021 končí svou službu fará-
ře ve zlínském sboru ČCE a odchází do Brandýsa nad La-
bem, je již známou skutečností. O čem se však zatím příliš 
nemluvilo, je fakt, že staršovstvo začalo již hledat jeho 
nástupce. Všichni bychom si přáli, aby to byl člověk, který 
má hlubokou víru, má k pastýřské službě na sboru obdaro-
vání a Boží vedení. Důležité je, aby souzněl s celkovou atmo-
sférou našeho společenství, aby propojoval různé skupiny, aby nerozděloval lidi ve sboru. 
Zároveň si také představujeme člověka vzdělaného, který bude pravdivě sdělovat evangeli-
um a sloužit i prakticky – pastoračně.

Ve staršovstvu se nám podařilo ujasnit si několik možných kandidátů a předběžně zjistit, 
na jak dlouho jsou ještě vázaní ve svých stávajících působištích a jestli vůbec uvažují o změně 
sboru. Menší skupina, která pro výběr nového faráře vznikla (někteří presbyteři a přizvaní 
poradci-členové sboru), podnikala již konkrétní kroky. Postupně se nám výběr zúžil, a nako-
nec byl s konkrétní nabídkou osloven bratr farář Daniel Heller, který v současné době působí 
ve sboru ČCE ve Valašském Meziříčí. K naší radosti předběžně souhlasil a věříme, že se brzy 
podaří domluvit, aby některou neděli kázal v našem sboru.

Jak už to tak bývá, dobré věci se často nedaří vždy realizovat tak, jak bychom si přáli… Bratr 
Heller je na svém stávajícím působišti vázán smlouvou do srpna roku 2024, což by pro nás 
znamenalo zvládnout fungovat nějakou dobu bez faráře. Seniorátním výborem bude určen 
farář-administrátor, o možnostech občasné výpomoci pro nedělní bohoslužby jednáme 
i s dalšími kazateli, kteří nejsou vázáni na službu v konkrétním sboru. Laické kazatele 
v našem společenství máme také. Zlínský sbor je poměrně početný, takže se určitě najde 
dostatek ochotných lidí, kteří budou schopni zabezpečit běžný chod společenství. Hlavně 
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však spoléháme na Boží vedení a pomoc – věříme, že oslovit bratra Hellera bylo správné roz-
hodnutí a že stojí za to si na jeho příchod do Zlína počkat. Hellerovi mají čtyři děti, těšíme se 
tedy, že naše společenství bude obohaceno o další velkou rodinu!

O nových konkrétních skutečnostech, až budou známy, budeme určitě zavčasu informovat!

Fotografie z návštěvy na faře ve Vlašském Meziříčí ukazuje hojnost všeho dobrého, co nám 
bylo nabídnuto! Přátelská atmosféra se však na snímek zachytit nedá – musíte věřit, že byla! 
Připadalo nám, že si povídáme s člověkem, kterého už dlouho dobře známe…

                         Janina Zemanová

POTRAVINOVÁ POMOC 

Navzdory pandemii fungovala bez přerušení i v minulém roce potravinová pomoc. Díky 
Bohu. Pro připomenutí se jedná o rozvoz potravin, u kterých končí záruční doba a které 
obchodní řetězce nejsou schopny včas prodat. Potraviny se rozváží zpravidla jednou za čtr-
náct dnů potřebným rodinám, nebo jednotlivcům. Tato činnost je zprostředkována na zákla-
dě smlouvy našeho sboru s Potravinovou bankou ve Zlínském kraji. Smlouva existuje již 
od roku 2018, tedy letos to už bude čtvrtý rok.  Loni jsme odebrali potraviny ze skladu v Otro-
kovicích dvacetpětkrát a rozvezli je na deset adres v Otrokovicích, Malenovicích a Zlíně. Záso-
bovali jsme tímto způsobem přes 30 dospělých a dětí. Hodnota rozdělených potravin přesáh-
la částku 20 000 korun. Při každé práci je vždy pozitivní, když spolupracuje dobrý kolektiv. 
I v tomto případě takový existuje. K nám s Otou Koziolem se velmi aktivně připojili a spolu-
pracují  mladí bratři, Vladimír Stehlík se svými kamarády a Zdeněk Strouhal.   

 Pavel Balusek  

 ADOPCE NA  DÁLKU 

Naše první adoptované dítě z Indie, Shanthi Priya, poslala dopis, který jsme dostali v srpnu 
2020. Oznamovala, že závěrečné zkoušky byly odloženy kvůli pandemii koronaviru.

V dalším dopise z listopadu 2020 psala, že situace v Indii je natolik vážná, že rodina nikam 
nechodí, ani rodiče do práce kvůli lockdownu, takže nemají moc peněz a nějak tu situaci musí 
ustát. Poslední dopis přišel koncem února 2021, kde Shanthi sděluje, že konečně mohla ukon-
čit své studium. Získala titul Bachelor of Arts a ze všech předmětů měla dobré známky. Shan-
thi i její rodina nám velice děkují za dlouholetou podporu, bez které by studovat nemohla. Po 
státnici si teď dělá kurs práce na počítači a pak si najde práci. 

Naše druhé adoptované dítě, Joel Waswa z Ugandy, naposledy napsal před Vánocemi, kdy 
nám přál pěkné Vánoce. V Ugandě byly v té době také restrikce kvůli covidu – museli nosit 
roušky, do školy ani do kostela se nesmělo, takže vánoce slavili jen doma. Joel píše, že se mu 
po škole stýská. Dostal sice nějaký materiál na čtení doma a opakování. On i jeho rodina nám 
posílají hodně pozdravů a modlí se za nás.

Ani politická situace není v Ugandě dobrá. Ugandské oddíly bojují na hranici se Somálskem se 
somálskou odnoží Al-Kaidy tzv. Šabáb, která loupí a vraždí, kde se dá, v Somálsku i okolních 
státech. V lednu 2021 se konaly všeobecné volby, staronový kandidát na presidenta Yoweri 
Museveni stojí v čele Ugandy od roku 1986. Proti němu kandidoval oblíbený zpěvák Bobi 
Wine, který byl ale zatčen, údajně za porušování kovidových opatření. To vzbudilo odpor 
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hlavně u mladých lidí a také ve městech, kde proběhly demonstrace a potyčky. Zemřeli 3 lidé. 
Doufejme, že na venkově, kde žije Joel, je situace klidnější.

Vzhledem k současným omezením budeme rádi, když přispějete na náš účet adopce: 
Číslo účtu: 749011/0100         Variabilní symbol: 34496        Specifický symbol:  23689. 
Ti, kdo nemají možnost posílat peníze přímo na účet, mohou dát později v kostele, až se 
situace uklidní.                                  

Ria Balusková

VÝSTAVY

I přes nepříznivou epidemiologickou situaci se podařilo 
v minulém roce připravit následující výstavy: Mgr. Ladislav 
Daněk - Proměnlivý obraz, doc. Vladimír Havlík - Holy Pla-
n(e)s, Výstava k výročí Jana Amose Komenského, Martin Davi-
dov - Čas ztišení...?

Pro letošní rok se kurátor výstav pan Zdeněk Macháček 
ve spolupráci s Krajskou galerií předběžně domluvil s těmito 
autory: prof. MgA. Petr Stanický, M.F.A. - Objekty, akademický malíř Kamil Mikel  - Geomet-
rie světla a stínů, Filip Lang   - RESTART 2015/2020. Doufáme, že během pololetí se postupně 
uvolní vládní omezení a budeme moci k těmto akcím pozvat zlínskou veřejnost.

Jiří Pejla st

DÁRCOVSKÁ KOMISE

Dárcovská komise v našem sboru pracuje proto, abychom zodpovědně a promyšleně pomá-
hali finančními dary tam, kde je to potřeba. Scházíme se ve složení Darja Holfeldová, Michal 
Mynář, Dan Tymonek, Martin Růžička, Tomáš Gahura a Katka Pivoňková.

V roce 2020 jsme pokračovali v podpoře terénní práce ve zlínských rodinách, které se věnuje 
Azylový dům pro ženy a matky s dětmi. V osobním kontaktu s pracovnicemi této organizace 
je Darja. Rozhodli jsme o zaslání peněz do Fondu klidného stáří, který zřídila synodní rada 
naší církve. Další částku jsme poslali do organizace Misie v Ghaně. Její představitele jsme 
pozvali na návštěvu sboru a prezentaci jejich práce. Bohužel, kvůli nouzovému stavu se akce 
neuskutečnila. V létě jsme také finančně podpořili práci Diakonie ČCE v uprchlickém táboře 
v Libanonu.

Před vánoci jsme se připojili ke sbírce Krabice od bot. Nejvíc práce s tím měla Karolína Gahu-
rová, které děkujeme. Finančně jsme také pomohli jedné konkrétní paní zakoupit si nové 
naslouchátko. 

Sbírka při bohoslužbách každou třetí neděli je určena právě na tuto pomoc. V době nouzové-
ho stavu, kdy se nás může scházet jen omezený počet, můžete svůj příspěvek do sbírky 
poslat přímo na účet. Využijeme ho zodpovědně, udělá vám to radost!

Kateřina Pivoňková
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NOC KOSTELŮ

V pátek 12. června proběhl další ročník Noci koste-
lů. Tentokráte jsme kvůli hygienickým opatřením 
téměř do poslední chvíle nevěděli, zda vůbec akce 
proběhne, což se nakonec díky přesunu o týden 
později opravdu podařilo. Kvůli covidu však poprvé 
po mnoha letech bez poutnických pasů. Program 
jsme proto volili obezřetně. I tak mohlo proběh-
nout tradiční zvonění před 18. hodinou, komento-
vané prohlídky kostela, prodej fair trade, evange-
lické balónky i aktuální výstava L. Daňka. Zrušit 
jsme museli oblíbené evangelické palačinky. Podporu jsme kromě rozhovorů nabídli také 
modlitební zdí nářků a proseb a nabídkou sborového programu. Nově jsme pro zchudlé či 
jinak potřebné zařadili výdej věcí z Potravinové banky. Vrcholem večera byl po delším čase 
opět koncert, tentokráte v podání (zpívajícího) bratra faráře Josefa Hurty. 

Jsem rád, že jsme to ani tentokráte nevzdali a akci uspořádali. S odchodem Petra a Katky 
však již nyní předesílám, že budeme potřebovat do dalšího času potřebovat tým buď zcela 
nový anebo přinejmenším 2-3 další posily. Pánu Bohu díky.

                                       Jiří Vlček

TECHNICKO- HOSPODÁŘSKÁ ZPRÁVA

Náš sbor se v minulém roce pustil do rekonstrukce varhan. Zatím byl kompletně zrestauro-
ván hrací stůl se všemi novými díly, nové pojízdné podium. Proběhla montáž rejstříkové des-
ky. Byl nainstalován nový rozvaděč s potřebným přívodem. Kromě prací na renovaci samot-
ných varhan, které nejsou ještě u konce – budou probíhat ještě na začátku letošního roku, se 
podařilo velice pěkně dokončit novou podlahu na kůru. V kuchyňce malého sálu se musela 
z důvodu nerentabilnosti opravy pořídit nová myčka. 

                        Robert Chochruň
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Hospodaření roku 2020 bylo zahájeno s následujícími zůstatky k 1. 1.:
stav pokladny               34 329,00  Kč
stav běžného účtu  544 553,79 Kč

ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ SBORU 2020 A ROZPOČET ROKU 2021

SBOROVÉ VÝNOSY SKUTEČNOST 2020 ROZPOČET 2021 

Salár 894 605,00 850  000,00 

Sborové sbírky 126 401,00 125 610,00 

Dary členů sboru 113 394,00 165 000,00 

Ostatní dary 94 200,00 51 000,00 

Ostatní sborové výnosy tvoří 140 180,84 42 000,00 
prodaný církevní tisk 7 774,00  
ostatní (příspěvek na bydlení od br. faráře, nájem sálů) 106 369,00  
úroky ze spořicího účtu 87,84  
tábor pro děti 25 950,00  

Dotace Zlínský kraj - Otevřené brány 8 645,00 10 000,00 

   

Dotace město Zlín - Otevřené brány 15 000,00 15 000,00 

Dotace město Zlín – Noc kostelů 1 900,00 6 000,00 

Příspěvek VMS na mikroprojekt Tábor pro děti 15 000,00 25 000,00 

Dotace město Zlín - výstavy 15 000,00 15 000,00 

VÝNOSY CELKEM 1 424 325,84 1 304 610,00 
   

SBOROVÉ NÁKLADY SKUTEČNOST 2020 ROZPOČET 2021 

Spotřeba materiálu 103 863,34 50 000,00 
kancelářský materiál 4 082,00  
materiál na výstavy a Noc kostelů 14 031,95  
materiál VP 1 883,00  
čisticí prostředky 2 447,00  
materiál – tábor pro děti 11 108,00  
materiál drobný dlouhodobý (počítač, monitor, tiskárny, myčka, notebook, 

materiál pro internetový přenos bohoslužeb) 
62 113,91  

materiál ostatní (církevní tisk, klíče, čalounění dveří malý sál) 8 197,48  

Spotřeba energií 181 414,00 200 000,00 
elektrická energie 58 674,00  
plyn 88 180,00  
vodné a stočné 34 560,00  

Nakoupený církevní tisk určený k prodeji 7 774,00 10 000,00 

Opravy a udržování  
oprava podlahy na kůru 

44 839,19 470 000,00 
28 762,00  

oprava elektroinstalace 9 399,00  
malířské opravy po výstavách 4 090,00  
údržba hasicích přístrojů 2 588,19  

Cestovné (k bohoslužbám, správě sboru, hostů) 8 177,00 13 000,00 

Reprezentace 
(pohoštění tábor pro děti, pohoštění, květiny) 

28 329,00 30 000,00 

Služby 
(telefonní poplatky, poštovné, kopírování, tábor pro děti, ostatní – svoz 
odpadu, údržba SW, výstavy, sečení trávy, likvidace kořenů) 

35 556,93 27 000,00 

Mzdové náklady  
(Otevřené brány, úklid, varhaník, účetní) 

75 300,00 75 500,00 

Poskytnuté dary (sociálně potřebným, KKC, sbírky cizí) 121 221,00 120 000,00 

Ostatní náklady (pojištění majetku, daň z nemovitých věcí) 18 067,00 18 056,00 

Odpisy (kuchyňská linka v malém sále a na faře, plynový kotel) 13 112,00 13 112,00 

Odvod do personálního fondu 175 577,00 199 253,00 

Repartice seniorátní 13 502,00 14 171,00 

Repartice celocírkevní 61 934,00 64 518,00 

NÁKLADY CELKEM 888 666,46 1 304 610,00 

 

Zpráva o hospodaření Farního sboru Českobratrské církve evangelické ve Zlíně 
v roce 2020 a rozpočet roku 2021

Hospodaření roku 2020 bylo zahájeno s následujícími zůstatky k 1.1.: stav pokladny           34 329,00

stav běžného účtu     544.553,79

Náklady a výnosy, které souvisely s činností sboru byly následující:

SBOROVÉ VÝNOSY SKUTEČNOST 2020 ROZPOČET 2021

Salár 894 605,00 850 000,00

Sborové sbírky 126 401,00 125 610,00

Dary členů sboru 113 394,00 165 000,00

Ostatní dary 94 200,00 51 000,00

Ostatní sborové výnosy tvoří 140 180,84 42 000,00

     prodaný církevní tisk 7 774,00

     příspěvek na bydlení od br. faráře, nájem sálů od jiných církví a organizací 106 369,00

     úroky ze spořícího účtu 87,84

     tábor pro děti 25 950,00

Dotace Zlínský kraj - Otevřené brány 8 645,00 10 000,00

Dotace město Zlín - Otevřené brány 15 000,00 15 000,00

Dotace město Zlín - Noc kostelů 1 900,00 6 000,00

Dotace město Zlín - výstavy 15 000,00 15 000,00

Příspěvek VMS na mikroprojekt Tábor pro děti 15 000,00 25 000,00

VÝNOSY CELKEM 1 424 325,84 1 304 610,00

SBOROVÉ NÁKLADY SKUTEČNOST 2020 ROZPOČET 2021

Spotřeba materiálu 103 863,34 50 000,00

     kancelářský materiál 4 082,00

     materiál výstavy, noc kostelů 14 031,95

     materiál VP 1 883,00

     čisticí prostředky 2 447,00

       materiál tábor pro děti 11 108,00

       materiál drobný dlouhodobý (počítač, monitor, tiskárny, myčka, notebook, 62 113,91

                                                 materiál pro internetový přenos bohoslužeb)

     materiál ostatní - církevní tisk, klíče, čalounění dveří malý sál 8 197,48

Spotřeba energií 181 414,00 200 000,00

     elektrická energie 58 674,00

     plyn 88 180,00

     vodné a stočné 34 560,00

Nakoupený církevní tisk určený k prodeji 7 774,00 10 000,00

Opravy a udržování 44 839,19 470 000,00

        oprava podlahy na kůru 28 762,00

        oprava elektroinstalace 9 399,00

        malířské opravy po výstavách 4 090,00

        údržba hasicích přístrojů 2 588,19

Cestovné 8 177,00 13 000,00

       cestovné k bohoslužbám a správě sboru 6 831,00

       cestovné hostů  1 346,00

Reprezentace 28 329,00 30 000,00

        pohoštění tábor pro děti 5 742,00

        pohoštění, květiny 22 587,00

Služby 35 556,93 27 000,00

     telefonní poplatky 2 288,22

     poštovné 5 025,00

     kopírování 3 066,00

     tábor pro děti 5 580,80

     ostatní (svoz odpadu, údržba SW, výstavy, sečení trávy, likvidace kořenů) 19 596,91

Mzdové náklady (Otevřené brány, úklid, varhaník, účetní) 75 300,00 75 500,00

Poskytnuté dary (sociálně potřebným, sbírky cizí, KKC) 121 221,00 120 000,00

Ostatní náklady (pojištění majetku, daň z nemovitých věcí) 18 067,00 18 056,00

Odpisy (kuchyňská linka v malém sále a na faře, plynový kotel) 13 112,00 13 112,00

Odvod do personálního fondu 175 577,00 199 253,00

Repartice seniorátní 13 502,00 14 171,00

Repartice celocírkevní 61 934,00 64 518,00

NÁKLADY CELKEM 888 666,46 1 304 610,00

Hospodaření sboru skončilo kladným výsledkem hospodaření ve výši 535.659,38 Kč (tj. rozdíl mezi výnosy a náklady).
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Další informace o životě sboru najdete na webových stránkách 
www.zlin.evangnet.cz

KOMENTÁŘ K VYBRANÝM POLOŽKÁM ROZPOČTU 2021

Hospodaření roku 2020 bylo ukončeno s následujícím zůstatky k 31. 12.:
stav pokladny 20 305 Kč a stav běžného a spořícího účtu 927 015,67 Kč

Ve sbírce na Jeronymovu jednotu bylo odesláno 36 000 Kč.
V ohlášených celocírkevních sbírkách bylo odesláno 56 017 Kč: Hlavní dar lásky, Církevní 
tisk, Křesťanská služba, Diakonie, Evangelická akademie, Jubilejní toleranční dar, 
Solidarita sborů, Sociální a charitativní pomoc, bohoslovci a vikariát.

V ostatních sbírkách bylo odesláno 35 518 Kč: Adopce na dálku, hospic Citadela, 
střediska Diakonie, uprchlíci v Řecku, Unie Kompas, sbor Teplice

Poskytnutné dary: KKC, Azylový dům, Adopce na dálku, dorovnání sbírek z rozhodnutí 
staršovstva - Jeronymova jednota, Citadela, Evangelická akademie, Jubilejní toleranční 
dar, Hlavní dar lásky, Diakonie, sociální výpomoc, Bible a ostatní církevní tisk

Komentář k vybraným položkám rozpočtu
Oprava chodníků     221 000 Kč
Oprava soklu kostela   234 000 Kč
Oprava oplechování střechy malého sálu    10 000 Kč
Malování ve vestibulu        5 000 Kč

Ve Zlíně 8. 4. 2021
Zpracovala: Hana Zbranková


